

# РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ



## ПРЕДСЕДАТЕЛЬ

### **А.И. БАСТРИКИН,**

Председатель Следственного комитета Российской Федерации, доктор юридических наук, профессор, генерал юстиции Российской Федерации, Заслуженный юрист Российской Федерации

## ЧЛЕНЫ КОЛЛЕГИИ

### **А.В. Федоров,**

заместитель Председателя Следственного комитета Российской Федерации; кандидат юридических наук профессор, Заслуженный юрист Российской Федерации

### **А.М. Багмет,**

исполняющий обязанности ректора Московской академии Следственного комитета Российской Федерации; кандидат юридических наук, доцент; Почетный сотрудник Следственного комитета Российской Федерации

### **В.В. Бычков,**

проректор Московской академии Следственного комитета Российской Федерации; кандидат юридических наук, доцент; Почетный сотрудник Следственного комитета Российской Федерации

### **О.Ю. Антонов,**

декан факультета магистерской подготовки Московской академии Следственного комитета Российской Федерации, доктор юридических наук, доцент

### **Ю.М. Антонян,**

профессор Института гуманитарного образования и информационных технологий, доктор юридических наук, профессор; Заслуженный деятель науки Российской Федерации; Почётный работник высшего профессионального образования Российской Федерации

### **Л.В. Голосковов,**

заведующий кафедрой гражданско-правовых дисциплин Московской академии Следственного комитета Российской Федерации; доктор юридических наук, доцент

### **А.В. Ендольцева,**

доктор юридических наук, профессор

### **Р.А. Каламкарян,**

ведущий научный сотрудник Института государства и права РАН; профессор кафедры международного права Российского университета дружбы народов (РУДН), доктор юридических наук, профессор; Лауреат премии имени Ф.Ф. Мартенса (2007)

### **Е.П. Ким,**

заведующий кафедрой уголовного права Хабаровского филиала Московской академии Следственного комитета Российской Федерации; доктор юридических наук, профессор

### **А.А. Крымов,**

начальник Академии права и управления ФСИН России (г. Рязань), доктор юридических наук, профессор, генерал-майор внутренней службы

### **А.Н. Кузбагаров,**

профессор кафедры гражданского права Российского государственного университета правосудия, доктор юридических наук, профессор

### **Р.А. Курбанов,**

заведующий кафедрой гражданско-правовых дисциплин РЭУ им. Г.В. Плеханова; доктор юридических наук, профессор

### **И.М. Мацкевич,**

главный научный секретарь Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации, доктор юридических наук, профессор; Заслуженный деятель науки Российской Федерации; Почётный работник прокуратуры Российской Федерации

### **Г.Б. Мирзоев,**

ректор Российской академии адвокатуры и нотариата, доктор юридических наук, профессор; Заслуженный юрист Российской Федерации

### **И.М. Рассолов,**

заведующий кафедрой информационного права и цифровых технологий Московского государственного юридического университета имени О.Е. Кутафина, доктор юридических наук, профессор

### **А.Ж. Саркисян,**

руководитель редакционно-издательского отдела Московской академии Следственного комитета Российской Федерации, кандидат юридических наук

### **А.В. Симоненко,**

начальник Краснодарского университета МВД России; доктор юридических наук, профессор, генерал-лейтенант полиции

### **Б.А. Спасениников,**

главный научный сотрудник НИИ ФСИН России; доктор юридических наук, доктор медицинских наук, профессор; Лауреат премии им. М.В. Ломоносова (1989).

### **В.Н. Ткачев,**

начальник служебно-правового управления Договорно-правового департамента МВД России, доктор юридических наук, профессор

### **Н.Д. Эриашвили,**

главный редактор издательства «ЮНИТИ-ДАНА»; доктор экономических наук, кандидат юридических наук, кандидат исторических наук, профессор; Лауреат премии Правительства Российской Федерации в области науки и техники



## EDITORIAL BOARD

### CHAIRMAN

#### **A.I. BASTRYKIN,**

Chairman of the Investigative Committee of the Russian Federation, doctor of law, professor, General of Justice of the Russian Federation, Honored lawyer of Russia

### MEMBERS OF THE BOARD

#### **A.V. Fedorov,**

Deputy Chairman of the Investigative Committee of the Russian Federation; Candidate of Juridical Sciences, Professor, Honored Lawyer of the Russian Federation

#### **A.M. Bagmet,**

Acting Rector of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation; Candidate of Juridical Sciences, Associate Professor; Honorary Officer of the Investigative Committee of the Russian Federation

#### **V.V. Bychkov,**

Vice-Rector of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation; Candidate of Juridical Sciences, Associate Professor; Honorary Officer of the Investigative Committee of the Russian Federation

#### **O.Yu. Antonov,**

Dean of the Faculty of Master's Training Programs of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Doctor of Juridical Sciences, Associate Professor

#### **Yu.M. Antonyan,**

Professor of the Institute of Humanitarian Education and Information Technologies, Doctor of Juridical Sciences, Professor; Honored Worker of Science of the Russian Federation; Honorary Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation

#### **L.V. Goloskokov,**

Head of the Department of Civil Law Disciplines of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation; Doctor of Juridical Sciences, Associate Professor

#### **A.V. Endoltseva,**

Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **R.A. Kalamkaryan,**

Leading Researcher of the Institute of State and Law, Russian Academy of Sciences; Professor of the Department of International Law of the Peoples' Friendship University of Russia (PFUR), Doctor of Juridical Sciences, Professor, F.F. Martens Prize Laureate (2007)

#### **E.P. Kim,**

Head of the Criminal Law Department of the Khabarovsk branch of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation; Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **A.A. Krymov,**

Head of the Academy of Law and Management of the Federal Penal Correction Service of the Russian Federation (Ryazan), Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **A.N. Kuzbagarov,**

Professor of the Civil Law Department of the Russian State University of Justice, Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **R.A. Kurbanov,**

Professor of the Department of Civil Law Disciplines of the Russian University for Economics named after G.V. Plekhanov; Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **I.M. Matskevich,**

Chief Scientific Secretary of the Higher Attestation Commission under the Ministry of Education and Science of the Russian Federation, Doctor of Juridical Sciences, Professor; Honorary Worker of Science of the Russian Federation; Honored Worker of the Prosecutor's Office of the Russian Federation

#### **G.B. Mirzoev,**

Rector of the Russian Academy of Advocacy and Notary, Doctor of Juridical Sciences, Professor; Honored Lawyer of the Russian Federation

#### **I.M. Rassolov,**

Head of the Department of Information Law and Digital Technologies of Kutafin Moscow State Law University, Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **A.Zh. Sarkisyan,**

Head of the Editorial and Publishing Department of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Candidate of Juridical Sciences

#### **A.V. Simonenko,**

Head of the Krasnodar University of the Ministry of Internal Affairs of Russia; Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **B.A. Spasennikov,**

Chief Researcher of the Research Institute of the Federal Penal Correction Service of the Russian Federation; Doctor of Juridical Sciences, Doctor of Medical Sciences, Professor; M.V. Lomonosov Prize Laureate (1989)

#### **V.N. Tkachev,**

Head of the Service and Legal Division of the Department of Treaties and Law of the Ministry of Internal Affairs of Russia, Doctor of Juridical Sciences, Professor

#### **N.D. Eriashvili,**

Editor-in-Chief of the Publishing House "UNITY-DANA"; Doctor of Economics, Candidate of Juridical Sciences, Candidate of Historical Sciences, Professor; the Russian Federation Government Prize Laureate in the Field of Science and Technology

**УЧРЕДИТЕЛЬ**

Московская академия  
Следственного комитета  
Российской Федерации

*Исполняющий обязанности  
ректора ФГКОУ ВО «Московская  
академия Следственного  
комитета Российской Федерации»,  
кандидат юридических наук,  
доцент, генерал-майор  
юстиции*  
**А.М. Багмет**

**РЕДАКЦИЯ**

*Главный редактор  
Объединенной редакции*  
**Н.Д. Эриашвили,**  
д-р экон. наук, канд. юрид. и истор.  
наук, проф., лауреат премии  
Правительства РФ в области науки  
и техники  
E-mail: professor60@mail.ru

*Научный редактор,  
ответственный за издание*

**А.Ж. Саркисян,**  
руководитель редакционно-издательского отдела Московской  
академии Следственного  
комитета Российской  
Федерации, кандидат  
юридических наук

*В подготовке номера  
участвовали:*

*Редактор  
И.Д. Нестерова*

*Художник  
А.П. Яковлев*

*Верстка номера  
М.А. Бакаян*

Журнал зарегистрирован  
Федеральной службой по надзору  
в сфере связи, информационных  
технологий и массовых  
коммуникаций

Свидетельство  
о регистрации  
ПИ № ФС77-69322

Подписано в печать 19.03.2019  
Цена договорная

Подписной индекс  
в каталоге «Роспечать» 70918

Адрес редакции:  
125080, Москва,  
ул. Врубеля, д. 12  
Тел.: 8-499-740-60-14,  
8-499-740-60-15,  
E-mail: 7700153@gmail.com



# РАССЛЕДОВАНИЕ ПРЕСТУПЛЕНИЙ: ПРОБЛЕМЫ И ПУТИ ИХ РЕШЕНИЯ

## СОДЕРЖАНИЕ № 2/2019

<b>А.И. БАСТРЫКИН.</b> Деятельность Следственного комитета Российской Федерации по противодействию коррупции в сфере интеллектуальной собственности .....	9
<b>А.В. ФЕДОРОВ.</b> Уголовная ответственность юридических лиц в Чехии и Словакии .....	17
<b>А.М. БАГМЕТ.</b> Воспитание в Московской академии Следственного комитета Российской Федерации будущего следователя как духовно обогащенную личность и патриота Отечества .....	32
<b>Уголовное право и криминология; уголовно-исполнительное право</b>	
<b>П.Р. БАЗАРОВ.</b> Проблемы уголовно-правовой оценки квалифицирующих признаков изнасилования, предусмотренных ч. 2 ст. 131 УК РФ .....	37
<b>А.В. БОРИСОВ.</b> Состояние и основные тенденции развития преступности на объектах транспорта Российской Федерации .....	42
<b>В.В. БЫЧКОВ.</b> Уголовно-правовая характеристика несообщения о преступлении (статья 205.6 УК РФ) .....	50
<b>С.Б. ВЕПРЕВ, С.А. НЕСТЕРОВИЧ.</b> Динамика преступлений, совершаемых в сфере новых информационных технологий ....	55
<b>П.Н. КОБЕЦ, Д.А. БРАЖНИКОВ.</b> Выстраивание миграционного законодательства США в начале ХХI столетия .....	61
<b>А.Л. ИВАНОВ.</b> О формировании единого подхода к делам о легализации (отмывании) денежных средств или иного имущества, приобретенных преступным путем, и о приобретении или сбыте имущества, заведомо добытого преступным путем .....	64
<b>Е.А. ШЕКК, Г.Ф. КОИМШИДИ.</b> Состояние преступности в сфере незаконного оборота наркотиков в России в 2018 году .....	69
<b>Уголовный процесс</b>	
<b>Ю.П. БОРУЛЕНКОВ.</b> О множественности подходов к понятию «доказательство»: вперед — в прошлое .....	74

Оригинал-макет  
подготовлен издательством  
«ЮНИТИ-ДАНА»

■ Мнение редакции может не совпадать с точкой зрения авторов публикаций. Ответственность за содержание публикаций и достоверность фактов несут авторы материалов. За сведения, содержащиеся в рекламных объявлениях, редакция ответственности несет.

■ Редакция не вступает в переписку с авторами писем, рукописи не рецензируются и не возвращаются.

■ При перепечатке или воспроизведении любым способом полностью или частично материалов журнала «Расследование преступлений: проблемы и пути их решения» ссылка на журнал обязательна.

■ В соответствии со ст. 42 Закона РФ от 27 декабря 1991 г. № 2124-1 «О средствах массовой информации» письма, адресованные в редакцию, могут быть использованы в сообщениях и материалах данного средства массовой информации, если при этом неискажается смысл письма. Редакция не обязана отвечать на письма граждан и пересыпать эти письма тем органам, организациям и должностным лицам, в чью компетенцию входит их рассмотрение. Никто не вправе обязать редакцию опубликовать отклоненное ею произведение, письма, другое сообщение или материал, если иное не предусмотрено законом.

Формат 60x84 1/8. Печ. л. 22  
Печать офсетная

Отпечатано в цифровой типографии  
«Буки Веди», 105066, Москва,  
ул. Новорязанская, д. 38, стр. 1,  
пом. IV

Заказ №

Цена договорная. Тираж 3000 экз.  
Первый завод – 1000 экз.

<b>А.А. КАЗАКОВ, Ю.С. КАРКОШКО.</b> Некоторые проблемы ознакомления с материалами уголовных дел обвиняемых, не содержащихся под стражей .....	81
<b>К.А. КОСТЕНКО</b> О сроках проведения проверки сообщения о преступлении .....	85
<b>В.А. МАКАРОВ</b> Об особенностях уголовного преследования судей .....	90
<b>А.Г. МЕНЬШИКОВА</b> Назначение наказания при рецидиве преступлений .....	102
<b>А.А. МИШЕНИНА, Ю.В. РОДИОНОВА.</b> Новеллы уголовно-процессуального законодательства в части применения мер пресечения .....	107
<b>А.С. СИДОРОВ.</b> Об организации деятельности по обеспечению наложения ареста на имущество в уголовном процессе .....	110
<b>В.Г. СТАЦЕНКО, Д.В. ПОПАНДОПУЛО.</b> Отдельные аспекты проведения сотрудниками оперативных подразделений органов внутренних дел проверки информации о совершенных преступлениях .....	117
<b>Криминалистика; судебно-экспертная деятельность; оперативно-разыскная деятельность</b>	
<b>В.Б. БАТОЕВ.</b> Сущность и значение предиктивной аналитики в оперативно-разыскной деятельности .....	125
<b>Е.Н. БЕГАЛИЕВ.</b> О перспективах внедрения интегрированного реестра технических средств в практику раскрытия и расследования преступлений .....	131
<b>В.А. БЕЛЬКОВ.</b> Некоторые вопросы применения чипирования с целью идентификации объектов биологического происхождения .....	135
<b>О.Е. БЕРКОВИЧ, А.В. БУТЫРСКАЯ, А.В. МЕТЕЛЕВ.</b> О проблемах исследования глубины психотравмы у малолетних потерпевших при расследовании насильственных преступлений сексуального характера ....	140
<b>В.А. ЖАВОРОНКОВ.</b> О месте экспертизы маркировочных обозначений транспортных средств в классификации судебных экспертиз .....	144
<b>С.Ю. КАРПОВ.</b> Статистика в судебно-экспертной деятельности России, ее роль в определении эффективности деятельности государственных и негосударственных судебно-экспертных учреждений .....	150

**Н.В. КРУЧИНИНА.** Возможности криминалистики в системе мер по обеспечению безопасности в сфере репродуктивных прав ..... 155

**В.А. ПЕРОВ.** О криминалистической методике выявления преступлений, совершаемых в сфере закупок товаров (работ, услуг) для обеспечения государственных (муниципальных) нужд ..... 158

**Е.В. ЧИНЕНОВ, В.И. ЩУКИН.** Алгоритмизация и программирование в методике расследования экономических преступлений в сфере железнодорожного транспорта ..... 162

### **Судебная деятельность, прокурорская деятельность, правозащитная и правоохранительная деятельность**

**А.А. ИВАНОВ, Н.Д. ЭРИАШВИЛИ.** Преемственность и развитие ведомственной печати МВД России в советский и современный периоды ..... 167  
**Ю.А. ЦВЕТКОВ, Т.В. ЧЕРЕМИСИНА.** Редакция неформального лидерства в следственном отделе ..... 173

### **Исследования молодых ученых**

**Д.А. ЖУКОВ.** О допустимости свидетельских показаний в уголовном судопроизводстве ..... 178

**С.Ю. КУЗНЕЧЕНКО.** Преюдиция в уголовном процессе зарубежных стран ..... 185

**А.Н. ТАГИРОВ.** О сущности розыска имущества в ходе предварительного расследования ..... 189

**FOUNDER**

*The Moscow Academy  
of the Investigative Committee  
of the Russian Federation*

*Acting rector of the Moscow  
Academy of the Investigative  
Committee of the Russian  
Federation, candidate of law,  
associate professor,  
major general of justice  
**A.M. Bagmet***

**EDITORIAL STAFF**

*Editor-in-Chief  
**N.D. Eriashvili**,  
the winner of an award  
of the Government  
of the Russian Federation  
in the field of science and  
equipment, doctor of economic  
sciences, candidate of legal  
and historical sciences,  
professor  
E-mail: professor60@mail.ru*

*Scientific editor,  
responsible for publishing*

***A.Zh. Sarkisyan**,  
director of editorial and  
publishing Department of the  
Moscow Academy  
of the Investigative Committee  
of the Russian Federation,  
candidate of law*

**In preparation numbers  
involved:**

*Editor*

*I.D. Nesterova*

*Painter*

*A.P. Yakovlev*

*Imposition*

*M.A. Bakayn*

*The journal is registered by the  
Federal Service for supervision  
in the sphere of telecom,  
information technologies  
and mass communications.*

**The certificate of registration**

*PI № FS77-69322*

*Signed in the press on  
22.05.2018*

*The price is negotiable*

*Editorial staff address:  
125080, Moscow, st. Vrubelya, d. 12  
Tel.: 8 (499) 740-60-14,  
8 (499) 740-60-15  
E-mail: 7700153@gmail.com*



# **CRIMITAN INVESTIGATION: PROBLEMS AND WAYS OF THEIR SOLUTION**

## **CONTENT № 2/2019**

<b>A.I. BASTRYKIN.</b> Activities of the investigative committee of the Russian Federation in combating corruption in the field of intellectual property .....	9
<b>A.V. FEDOROV.</b> Criminal liability of legal entities in the Czech Republic and Slovakia .....	17
<b>A.M. BAGMET.</b> Education of future investigator as a spiritually enriched personality and patriot of the fatherland at the Moscow academy of the Investigative Committee of the Russian Federation .....	32
<b>Criminal law and criminology; penal law</b>	
<b>P.R. BAZAROV.</b> The problem of criminal-legal assessment declaring signs of rape, provided by p. 2 of art. 131 of the CC RF .....	37
<b>A.V. BORISOV.</b> Condition and main tendencies of development of crime on transport objects Russian Federation .....	42
<b>V.V. BYCHKOV.</b> Criminal characteristics reporting a crime (article 205.6 the Criminal code of the Russian Federation) .....	50
<b>S.B. VEPREV, S.A. NESTEROVICH.</b> Dynamics of crimes made in the field of new information technologies .....	55
<b>P.N. KOBETS, D.A. BRAZHNIKOV.</b> The alignment of migration legislation of the United States in the early twenty-first century .....	61
<b>A.L. IVANOV.</b> On the formation of unified approaches in the practice of cases on legalization (washing) of monetary funds or other property acquired by criminal ways, and on acquisition or disposal of property acquisited without distributions, where are to be provided by applications .....	64
<b>E.A. SHEKK, G.F. KOIMSHIDI.</b> State crime in the field of illicit drug trafficking in Russia in 2018 .....	69
<b>Criminal trial</b>	
<b>Yu.P. BORULENKOVA.</b> On the plurality of approaches to the concept of «proof»: forward — to the past .....	74

The original-model is created by publishing house «UNITY-DANA»

- The opinion of editorial staff may not coincide with the point of view of the authors of publications. The responsibility of publications maintenance and reliability of the facts lies on authors. First of all editorial staff publishes materials of the subscribers.
- Editorial staff does not enter into a correspondence to authors of letters, manuscripts does not return.
- At a reprint or reproduction by any method, in full or in part journal materials «Bulletin of the Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation» the reference to the journal is obligatory.
- In accordance with the Law of the Russian Federation «About mass media» of 27 December 1991 № 2124-1, letters addressed to the editorial staff, may be used in messages and materials of mass media, if it does not distort the meaning of the letter. Editorial staff is not obliged to answer letters of citizens and to remit these letters to those bodies, the organizations and officials, whose competence includes their consideration. Nobody has the right to oblige editorial staff to publish the product, the letter, other message or a material that has been dismissed earlier, if other is not statutory.

Format 60x84 1/8. Offset printing Circulation 1000 copies «Buki Vedi» «Your Publishing Partner»  
Moscow, Ilmensky pr-d, 1, bldg.6.  
Tel. 8 (495) 926-63-96

<b>A.A. KAZAKOV, Yu.S. KARKOSHKO.</b> Some problems of acquaintance with materials of criminal cases of the defendants who are not held in custody .....	81
<b>K.A. KOSTENKO.</b> About the timing of the audit reports of crime .....	85
<b>V.A. MAKAROV.</b> On the peculiarities of criminal prosecution of judges .....	90
<b>A.G. MENSHEKOVA.</b> Purpose of punishment in crime recognition .....	102
<b>A.A. MISHENINA, Yu.V. RODIONOVA.</b> Novels of criminal procedural legislation in terms of the application of preventive measures .....	107
<b>A.S. SIDOROV.</b> About the organization of activities for ensuring property attachment in criminal procedure .....	110
<b>V.G. STATSENKO, D.V. POPANDOPULO.</b> Selected aspects of carrying out by employees of operational departments of bodies domestic information checks about perfect crimes .....	117
<b>Forensics; forensic activities; operational search activity</b>	
<b>V.B. BATOEV.</b> The essence and value of predictive analytics in operational investigative activities .....	125
<b>Y.N. BEGALIYEV.</b> About prospects of introduction of the integrated register of technical means in practice of disclosure and investigation of crimes .....	131
<b>V.A. BELKOV.</b> Some questions of application of chipping for the identification of objects of biological origin .....	135
<b>O.E. BERKOVICH, A.V. BUTYRSKAYA, A.V. METELEV.</b> About the problems of the study of the depth of the psychological trauma of young victims in the investigation of violent crimes of a sexual nature .....	140
<b>V.A. ZHAVORONKOV.</b> The place of expertise of vehicle marking signs which it occupies in the classification of forensic examinations .....	144
<b>S.Yu. KARPOV.</b> Statistics in forensic activities of the Russian Federation its role in determining the effectiveness of activities of state and non-state forensic institutions .....	150
<b>N.V. KRUCHININA.</b> Forensic capabilities in the system of security measures in the field of reproductive rights .....	155

# CONTENTS

---

<b>V.A. PEROV.</b> About the criminalistic technique of identification of crimes committed in the sphere of purchases of goods (works, services) for ensuring the state (municipal) needs.....	158
<b>E.V. CHINENOW, V.I. SHCHUKIN.</b> Algorithmic and programming methods in the investigation of economic crimes railway transport .....	162
 <b>Judicial activities, prosecutorial activities, human rights and law enforcement</b>	
<b>A.A. IVANOV, N.D. ERIASHVILI.</b> Continuity and development of the departmental press of the Ministry of Internal Affairs of Russia in the soviet and modern periods .....	167
<b>Yu.A. TSVETKOV, T.V. CHEREMISINA.</b> Reduction of informal leadership in the investigation department .....	173
 <b>Research Young Scientists</b>	
<b>D.A. ZHUKOV.</b> On the admissibility of witness indications in criminal proceedings .....	178
<b>S.Yu. KUZNECHENKO.</b> Prejudice in the criminal procedure law of foreign countries .....	185
<b>A.N. TAGIROV.</b> About the essence of property searching at the pre-trial investigation .....	189